
 

Veřejný ochránce práv, Údolní 39, 602 00 Brno, tel.: (+420) 542 542 888 

Vaše značka 
Sp. zn. 
Č. j. 
Datum 

VS-121308-2/ČJ-2020-803010-VOP 
9/2020/NZ/MS 
KVOP-31071/2020 
27. července 2020 

Vážený pan 
plk. PhDr. Dušan Gáč 
ředitel 
Vazební věznice a ústav pro výkon 
zabezpečovací detence Brno 
Jihlavská 12 
625 99  Brno-Bohunice 

 

Vážený pane řediteli, 

opětovně se na Vás obracím ve věci provedení systematické návštěvy Vazební věznice 
a ústavu pro výkon zabezpečovací detence Brno, která byla zaměřena na aspekty špatného 
zacházení, které bezprostředně souvisí s dopady epidemie onemocnění COVID-19. 
Ve zprávě z návštěvy zařízení ze dne 22. 6. 2020 jsem navrhla tři opatření, k nimž jste 
se vyjádřil datovou zprávou ze dne 30. 6. 2020. Děkuji za Vaše vyjádření. Rozhodla jsem 
se na Vás znovu obrátit z důvodu nejasností ohledně možností používání Skype. 

1) Umožnit všem vězněným a zvláště obviněným ženám, které mají nezletilé děti, 
možnost Skype hovoru s těmito dětmi (bezodkladně). 

K tomuto opatření jste popsal zavádění omezujících opatření na návštěvách a dodal jste, 
že po obnovení návštěv (byť v režimu max. 1 dospělý a 1dítě) již není v možnostech věznice 
(materiálních, personálních a provozních) zajistit u obviněných osob i možnost Skype 
videohovorů, jelikož ty byly prováděny v návštěvních místnostech (v době, kdy návštěvy 
neprobíhaly vůbec). 

Nad rámec vyjádření k jednotlivým opatřením jste mi také sdělil, že k využití Skype 
vězněnými osobami je zapotřebí úprava příslušně legislativy. 

Toto opatření jsem formulovala v době, kdy z důvodu opatření Ministerstva zdravotnictví 
neprobíhaly nárokové návštěvy, a obviněné matky tak neměly možnost být v kontaktu 
se svými dětmi (mimo telefon a korespondenci). V této věci jsem se v návaznosti 
na systematickou návštěvu začátkem června 2020 obrátila na ministra zdravotnictví,1 aby 
rozšířil možnost fyzicky vykonat návštěvu ve věznici i dítětem. S účinností od 22. 6. 2020 tak 
mohou fyzicky na návštěvu max. 1 dospělý a 1 dítě. Avšak rozšíření počtu návštěvníků stále 
nenaplňuje požadavky zákona, který garantuje návštěvu v počtu až 4 osob.2 Stále také 
zůstaly fyzické bariéry v návštěvních místnostech, které znemožňují fyzický kontakt 
(minimálně např. běžné společenské přivítání). Právě z těchto důvodů (omezující opatření) 
byly každé věznici Generálním ředitelstvím Vězeňské služby ČR přiděleny PC jednotky jako 
doplněk (nikoliv plnohodnotná náhrada) k omezeným návštěvám. Protože standardní 

                                                        

1  Omezení počtu návštěvníků totiž vychází z opatření ministra zdravotnictví, nejde o rozhodnutí Vězeňské služby 
České republiky. 

2  V případě odsouzených podle § 19 odst. 3 zákona č. 169/1999 Sb., o výkonu trestu odnětí svobody, ve znění 
pozdějších předpisů, v případě obviněných podle § 14 odst. 1 zákona č. 293/1993 Sb., o výkonu vazby, ve znění 
pozdějších předpisů. 



 

 

návštěvy nefungují stále ještě v běžném režimu (tak jako tomu bylo v době před vyhlášením 
nouzového stavu a tak, jak garantuje zákon), je nutné, aby vězněné osoby měly co nejširší 
možnosti kontaktu s vnějším světem jakýmkoliv alternativním způsobem, např. právě 
prostřednictvím technologie Skype. Chápu personální a prostorové limity Vašeho 
vězeňského zařízení. Přesto Vás znovu žádám, abyste se pokusil najít způsob, jak zpřístupnit 
Skype všem skupinám vězněných osob. Pro informaci odkazuji např. na Věznici Světlá 
nad Sázavou, kde mohou vězněné ženy užívat Skype 1x týdně. 

Pro úplnost dodávám, že jsem se s požadavkem na rozvolnění omezujících opatření 
na návštěvách ve věznicích již obrátila na ministryni spravedlnosti Mgr. Benešovou 
a jednám o nich i s generálním ředitelem Vězeňské služby ČR genmjr. PhDr. Petrem 
Dohnalem. 

Také proto uvítám bližší informace k Vašemu vyjádření o tom, že k využití Skype vězněnými 
osobami je zapotřebí úprava legislativy. 

2) Využít vzniklých možností Skype hovorů a videokonferencí a tyto technologie 
do budoucna dále rozvíjet i mimo současná opatření, např. ke studiu (průběžně). 

V dané věci jste uvedl, že tyto technologie a jejich rozvoj a větší využitelnost se do blízké 
budoucnosti plánuje. Nyní však očekáváte nejprve specifikaci možného dalšího využití 
formou nařízení či metodických pokynů Generálního ředitelství Vězeňské služby ČR. Zde 
nemám dalších otázek. Generálního ředitele Vězeňské služby ČR jsem již požádala 
na jednání dne 17. 6. 2020 o podporu rozvoje těchto technologií. 

3) Informovat zástupkyni ombudsmana o tom, zda byla již obviněná, která byla 
ve vazbě v souvislosti se šířením COVID-19, propuštěna z vazby či umístěna 
na standardní oddíl (společně s vyjádřením ke zprávě). 

Dotčená obviněná byla dle Vašeho vyjádření dne 16. 6. 2020 propuštěna z výkonu vazby 
Okresním státním zastupitelstvím v Novém Jičíně. K tomuto opatření nemám dalších otázek. 

Dovoluji si Vás znovu požádat o vyjádření k výše uvedenému opatření pod bodem 1, a to 
ve lhůtě do 30 dnů od doručení tohoto dopisu. 

Děkuji Vám za spolupráci. 

S přátelským pozdravem 

Mgr. Monika Šimůnková v. r. 
zástupkyně veřejného ochránce práv 

(dopis je opatřen elektronickým podpisem) 
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